
Medlemsmøde Aarhus stift 27. april. 2023 på Diakonhøjskolen 

 

Kaffe m/brød fra kl. 9.30 

 

Mødestart kl. 10.00 

 

Velkomst v. Erik Søndergård – fra HB/sekretariat: Pernille Vigsø Bagge, Iben 

Johanne Thomsen og Lars Qvistgaard, Signe Kølbæk Høg, Lydia Langgaard 

Djurhuus  

Præsentation af Tillidsrepræsentanter: 

Hobro-Mariager: Jacob Duevang Krogh Rasmussen 

Randers nordre: Thomas Pilgaard Larsen  

Randers søndre: Liselotte Skrejborg Hansen 

Norddjurs: Christina Philipstatt Schwencke 

Syddjurs: Maria Louise Sønderby Andersen 

Faurskov: Mette Krabbe 

Skanderborg: Iben Johanne Thomsen 

Silkeborg: Oliver Karst 

Odder: Vibeke Døssing Petersen  

Domprovsti: Mikael Jensen 

Aarhus nordre: Erik Søndergård 

Aarhus søndre: David Kessel 

Horsens: Søren Frost Jensen 

Hospitalspræster: Kirsten Dalager Buur  

 

Vi synger: Nu blomstertiden kommer …  – a cappella, og det lød godt! 

 

DAGSORDEN 

 

10.10 
Valg af dirigent og referent – SB’s forslag: 

Dirigent: Vibeke Døssing – er valgt  
Referent: Søren Frost Jensen – er valgt  

 
10.15 

SB’s beretning v/ forperson Erik Søndergård  
- Erik Søndergård orienterede om arbejdet i stiftsbestyrelsen. 

Stiftsbestyrelsen mødes kvartalsvist, og søger at komme rundt i 
provstiet.  

o Store temaer i tiden:  
▪ Løn – Der er for få penge i lønsystemet. Guidelines til ’den 

gode ansøgning til løn’ er tilgængelige ved 
tillidsrepræsentanter. 

▪ Bolig – boligvurderinger skal sikre, at præster ikke sidder for 

dyrt i deres bolig. Præsteforeningen arbejder på at lave et 
katalog over god praksis, som findes på foreningens 

hjemmeside. Præster som oplever udfordringer med boligen 



og evt. kontor (eller mangel på samme) i denne opfordres til 

at henvende til sin lokale tillidsrepræsentant.  
- Drøftelse på baggrund af Erik Søndergårds oplæg. 

o Der spørges ind til samtaler med provsten. Når der er en 
kalendersat samtale med sin provst, så er det i princippet en 

tjenstlig samtale.  
 

10.30 
Hovedbestyrelsens fagpolitiske arbejde v/Pernille Vigsø Bagge, Iben 

Johanne Thomsen og Signe Kølbæk Høg 
- Pernille Vigsø Bagge og Iben Thomsen orienterede om hovedbestyrelsens 

arbejde og temaerne fra hovedbestyrelsens årsberetning. 
o Indledende kommentarer v PVB: hovedbestyrelsen oplever 

(endelig) en øget lydhørhed overfor arbejdet med præstemanglen.  
o Årsberetningens temaer:  

▪ Løn: Vi skal på niveau med sammenlignelige hverv. Det går 

heldigvis den rigtige vej efter OK18. 
▪ Bolig: Der arbejdes for en høj kvalitet af præsteboliger, og 

der ses med skepsis til tendensen med at 15 % af 
præsteboligerne er forsvundet i løbet af de sidste ti år. 

▪ Arbejdsmiljø: Der arbejdes på at tydeliggøre det materiale, 
som allerede er lavet for at opnå et bedre arbejdsmiljø. 

Samtidig tages nye undersøgelser til efterretning. 
▪ Uddannelse: Der ses med skepsis på regeringens udspil om 

forkortelse af kandidatuddannelsen studenterambassadør 
Kristine Hansen på Teologi på AU berettede om 

studenterambassadørernes arbejde som bindeled mellem 
studieliv og præstegerning. 

 

Drøftelse 

- Dorte Stenberg Isaksen foreslår et øget fokus på vikarforbrugets 

indvirkning på forhandlingsrammen frem for fokus på teologisk 
studiefont. IJT beretter at man ved en udskillelse af vikarforbruget i en 

vikarfond ville risikere at lønmidler ville løbe tilbage i fællesfonden ved et 
lavere vikarforbrug end ventet.  

- Liselotte Skrejborg Hansen bakker op om reservebænke i 
lønforhandlingen, så penge ikke flyder tilbage i fællesfonten. 

- Morten Krogh Nielsen: Kørselssystem, kan præsteforeningen arbejde på 
en bedre løsning? Hvordan fastsættes satser? Præsteforeningen arbejder 

for en bedre løsning, hvor taksterne diskuteres.  
- Torben Jensen, emeritus, spørger til skimmelsvamp i kirken. Hvordan 

arbejder præsteforeningen med skimmelsvamp uden for præsteboligen, 

hvor det stadig er en del af præstens arbejdsmiljø?   
- Sussie Nygaard Foged foreslår delebiler som frynsegoder. 

- Sussie Nygaard Foged – hvad er erfaringerne med Forsøgsramme 5 om 
driften af præsteboligerne forflyttes til provstiet. Præsteforeningen er 

fortaler for at være nysgerrig men påpasselig.  



o Liselotte Skrejborg Hansen foreslår at de ideelle boliger 

kommunikeres bredt ud. SKH nævner katalog til vedledning om 
tjenstlige boliger. 

o Mikael Jensen beretter fra Bodolfi Provsti, hvor der er gode 
erfaringer med forsøgsramme 5. 

o Lise Christensen spørger til nye præsters ønsker til embedsboliger. 
▪ Bettina Franck supplerer at det gør nye præster. Der er ikke 

dårligere trivsel ved de præster, som bor i embedsboliger. 
o Vibeke Døssing Petersen supplerer med ønsket om hvad der menes 

med fælles standart ift. præsteboliger?  

 

11.15 

Oplæg v/to præster i stiftet om frihed i jobbet og det grænseløse 

arbejde 

- skismaet mellem friheden i præstearbejdet og det, at netop friheden og det 

relationelle arbejde let kan blive grænseløst. 

a) Carsten Tranberg-Krab – præsters tilgængelighed. Præster skal 

øve sig i et tænke over hvilke temaer det giver mening at gå ind 

i. VI skal arbejde med den grænseløse opførsel: der findes ikke 

EN rigtig måde at være præst på. Gensidig kollegial respekt og 

rummelighed skal opdyrkes.  

b) Johanne Nørtoft Thomsen – Forventninger til præstens arbejde, 

fra menigheden, fra en selv. Alle skuffer vi over tid, og det er 

nødvendigt – hvornår slukker man arbejdstelefonen. Kollegialitet 

er et nøglebegreb for at få en god kalender. Fleksibiliteten kan 

nemt blive en glidebane. Man må finde sine grænser 

Gruppedrøftelser (man vender stolene og finder sammen i mindre grupper) 

- Gode råd fra samtaler:  

o Hav f.eks. to telefoner.  

o Det personlige lederskab – man skal være opmærksom på, hvad 

der ”fungerer” på mig. Man må ikke dømme hinanden.  

 

11.45 

Valg af 6 repræsentanter og suppleanter til repræsentantskabsmødet  

Erik Søndergård fremsætter SB’s forslag til repræsentanter 

SB foreslår: Erik Søndergård, Søren Frost Jensen, Thomas Pilgaard, Mikael 
Jensen, Vibeke Døssing, Liselotte Skrejborg Hansen 

 

Suppleanter: Mette Krabbe, Oliver Karst 
 

SBs forslag til repræsentanter og suppleant vælges uden indvendinger. 

 

Eventuelt 

- Pernille Vigsø Bagge: Strukturarbejde i Århus stift ift. dannelse af 

storpastorater. Det er altid en god ide at TR taler sammen i stiftet om 

sogne- og pastoratsgrænser. Signe Kølbæk Høg beretter om gode 

praksisser ved sammenlægninger. Dorte Stenberg Isaksen nævner 



forskellene imellem land og by som et centralt opmærksomhedspunkt ift. 

sammenlægninger. 

- Sussie Nygaard Foged: Landsnetværk for kirker på messe. Der findes en 

folder ”JA”, som er en samtalestarter til 

 


